
Poročilo o šolstvu in prosveti v dravsk 
banovini prinašamo na drugem mestu. Tu po 
dajamo le potek razprave ob priliki obravna 
ve 'banovinskega proračuna prosvetnega od 
delka, posneto po poročilih iz naših dnevni 
kov, ker drugih virov nimamo na razpolago 

POKLONITVENA ADRESA BANU DR. 
MARUŠIČU 

Ban dr. Drago Marušič dopolni v letoš
njem letu 50. leto svoje starosti. Ob tej pri 
liki mu je banovinski svet na svojem zaseda
nju poklonil umetniški izdelano adreso, pod 
pisano od vseh banskih svetnikov. 

Učiteljstvo, ki na žalost nima zastopnic 
v,banskem svetu, se tem častitkam ni mogle 
pridružiti z besedami. Zato pa je z zadošče
njem in s srcem pritrjevalo vsem govornikom 
ki so imeli priliko izraziti svoje simpatije 
zanj. Noben stan ni polagal toliko zaupanja 
vanj kot ravno učiteljski, kajti nihče drugi 
ne potrebuje ob svojem nesebičnem delu ta
ko zelo zaščitnike, v katerih poštenost in ne
pristranost veruje. 

Vsi dosedanji napori in uspehi našega 
g. bana opravičujejo to vero. 

Njegova čista in krepka preteklost, nje
govo neumorno in uspešno delo na sedanjem 
odgovornem mestu, njegov čisti in nesebični 
patriotizem mu je pridobil zaupanje najširših 
mas našega naroda — zaradi tega se na tem 
mestu pridružuje čestitkam tudi učiteljstvo 
želeč, da bi ostal na čelu banovine še dolge 
vrsto let. 

Podrobnosti iz prosvetnega proračuna 
Osebni izdatki znašajo 135.000 Din. Meč 
stvarnimi izdatki so stroški šolskega od 
bora 13.000 Din, prispevki za pomožne šole 
v Ljubljani in Mariboru 99.100 Din, potnint 
za sreske šolske nadzornike itd. 50.000 Din 
podpore za gradbo in popravila šolskih po 
slopij 600.000 Din, prispevek banovinskemi 
šolskemu fondu 200.000 Din. Za strokovna 
izobrazbo učiteljstva je določenih 50.000 Din 
za podpore iin odkup knjig za mladinske 
knjižnice 5000 Din, za telesno vzgojo učencev 
30.000 Din, za podpore šolam in humanitar 
nim ustanovam, revne učence 50.000 Din 
za kulturno in za državljansko vzgojo na 
roda 80.000 Din, za pospeševanje narodni 
prosvete v obmejnih krajih 60.000 Din, zs 
naročnine in podpore za knjižne edicije ir 
časopise 25.000 Din, za Sokolstvo 200.001 
dinarjev, za sokolske čete še posebej 100.00( 
dinarjev, Za šolska okrevališča 100.000 Din 
za vzdrževanje poslopij srednjih šol 687.40( 
dinarjev, za vzdrževanje poslopij učiteljiši 
148.150 Din, za stvarne potrebščine meščan 
skih šol 300.000 Din, za honorarje za neob 
vezne predmete na srednjih in meščanski! 
šolah 45.000 Din. za študijski fond v svrhe 
znanstvenega izpopolnjevanja 50.000 Din, zi 
štipendije dijakom srednjih in viso.<ih šo 
200.000 Din, za dijaške kuhinje in domovi 
50.000 Din, za muzejsko društvo v Ljubljan 
15.000 Din, za Muzejsko društvo v Maribon 
20.000 Din, za Muzejsko društvo v Celji 
15.000 Din, za Muzejsko društvo v Bašken 
2000 Din, za Zgodovinsko društvo v Mari 
boru 20.000 Din, za Geografsko društvo < 
Ljubljani 5000 Din, za Narodno galerijo i 
Ljubljani 50.000 Din, za ustanovitev narod 
nega muzeja za Belo Krajino 4000 Din, zi 
znanstveno društvo za humanistične vede * 
Ljubljani 20.000 Din, pa odkup umetnin, zgo 
dovinskih in umetno obrtnih predmetov te 
starin 40.000 Din, za ljudske univerze 15.001 
dinarjev, za narodno gledališče v Ljubljan 
100.000 Din, za narodno gledališče v Maribon 
330.000 Din, za gledališka gostovanja 30.00 
dinarjev, za glasbene šole in povzdigo glas 
bene kulture 50.000 Din, za ureditev vojaškil 
pokopališč 20.000 Din itd. Skupno znaša pro 
račun prosvetnega oddelka 6,025.144 Din. 

Razni predlogi in debata. 
(Po »Jutru«.) 

Banovinski svetniki so k posameznim po 
stavkam izražali razne svoje želje. 

B. s. Arko iz Ribnice je poudarjal, da s 
morale mnoge občine po komasaciji povišal 
■zaradi šol doklade. zaradi česar ie absolutne 

Razorava o našem Šolstvu in prosveti 
Iz banovinskega sveta 

dinarjev za zgradbo vseučiliške knjižnice v 
Ljubljani. 

B. s. dr. Senčar je poudaril, da je po
stavka bandviiiskega proračuna za zgradbo 
vseučiliške knjižnice V Ljubljani tako upra
vičena, da bi bila vsaka nadaljna beseda 
odveč. 

Pomočnik bana dr. Pirkmajer je omenil, 
da je že načelnik prosvetnega oddelka v 
svojem referatu poudarjal potrebo zgraditve 
novega poslopja za III. državno realno gim
nazijo v Ljubljani, ki je sedaj nameščena v 
nezadostnih prostorih. V to svrho je določen 
v proračunu za sedaj znesek 400.001) Din ker 
je nujna potreba, da pride mladina v zdrave 
higienske šolske prostore. Razen tega je v 
proračun vnesena anuiteta 350.000 Din za od
kup poslopja I. državne realne gimnazije v 
Ljubljani. To poslopje, ki stoji v Vegovi uli
ci, j e last banoviriske hranilnice. Doslej je 
plačevala zanj država najemnino, s 1. aprilom 
pa pride obveznost države za najemnino na 
banovino. Zato se je banska uprava odločila 
za odkup tega poslopja iz gospodarskih raz
logov. 

B. s. notar Koder iz Murske Sobote je ob 
tej priliki priporočal, naj banska uprava po
sreduje, da dobi Murska Sobota popolno 
višjo gimnazijo. Njegovi prošnji se je pri
družil tudi b. s. Kuhar. 

Ob koncu debate je pomočnik bana dr. 
Pirkmajer dal razna pojasnila govornikom, 
nakar je bila razprava o proračunu prosvet
nega oddelka končana ter seja ob 13. uri za
ključena. Nadaljevanje je bilo napovedano 
za 16. uro. 

(Po »Slov. Narodu«.) 
Pri generalni debati o proračunu za pro

sveto so vsi govorniki z vso odločnostjo 
zahtevali takojšnjo 

namestitev učiteljskih abiturientov, ki jih 
sedaj že 750 čaka na službe. Zato naj se 
upokoje vsi za upokojitev zreli učitelji, 
prav tako pa tudi vse poročene učiteljice, 
zlasti pa one, ki imajo njih možje druge 
službe in take dohodke, da lahko vzdržu

/ jejo vso družino. 
B. s. Vidmar se je pritoževal zaradi po

manjkanja slovenskih šolskih knjig, b. s. 
Golouh je govoril o prenatrpanosti učnega 
načrta z nepotrebno navlako ter zahteval, 
naj se postavka 40.000 Din za nakup umet
nin zviša na 100.000 Din ter tako pomaga 
našim umetnikom, banovina naj pa priskoči 
na pomoč tudi Domu slepcev tako, da pre
skrbi inventar za Dom slepcev v Stari Loki 
pri Škofji Loki. Ko je b. s. Šolar prosil za 
nakup Šolskih knjig revnim učencem, je novo
meški župan dr. Rezek poudarjal pomen uči
teljstva za kmetijstvo in bi se zato morali 
ustanavljati kmetijski tečaji za učiteljstvo. 
Grajal je, da tudi učiteljice vodijo šole ter 
zahteval odpust poročenih učiteljic. 

B. s. Goričar iz Mozirja je zahteval, naj 
se posveča večja pozornost podeželskim šo
lam, zlasti naj se pa nastavi toliko učnih mo
či, da bo vsaj na vsaki šoli tudi po en učitelj. 

B. s. Senčar iz Ptuja je pohvalil stvaren 
referat prosvetnega šefa, nato je pa poudar
jal, da je treba zlasti ob meji storiti vse, da 
se prepoje vse plasti z nacionalnim duhom. 
Mladina je nacionalno hladna, vendar^pa ne 
po krivdi učiteljstva, niti mladine same. Uči
teljski naraščaj čaka na kruh in uprava je 
sama kriva, ker mladina ne dobi kruha in 
prilike za udejstvovanje. Mladina noče mi
loščine in njena nastavitev je gotovo mogoča, 
saj vedno slišimo trditve, da primanjkuje 
učiteljstva povsod. Zasesti je treba vsa praz
na mesta in inteligenčna beda bo takoj prav 
blatno omiljena. Začasne rešitve ne morejo 
zagrabiti jedra tega problema, ker bo brez
poselnih abiturientov vedno več. Vse dozo

I rele učitelje je treba upokojiti in tudi one, ki 
ne opravljajo svoje dolžnosti ter niso na me
stu. Z radikalno operacijo bo takoj dosti 
mest. Kar se tiče poročenih učiteljic, je ta 
problem n. pr. Avstrija že rešila, tako da so 
varovani tudi interesi poročenih učiteljic. 
Tudi s tem problemom ne smemo več čakati, 
zlasti pa moramo upokojiti one učiteljice, ki 
so njih možje državni funkcionarji in dobro 
situirani. Razen tega maj pa banska uprava 
vpliva, da bodo vse prošnje za upokojitve in 
pa tudi prošnje za nastavitve že končno re
šene. Izgovor na štednjo tu ne drži, ker bi 
z njo zamorili pri mladini veselje do učitelj
skega udejstvovanja v škodo prosvete in na
cionalne probude našega naroda. Tudi nove 
pokojnine bi bile produktiven izdatek, ker bi 
na mesta upokojenih prišli nacionalno prežeti 
mladi učitelji. Nasprotniki ob mejah delajo 
z vso intenzivnostjo, da pridobe našo mla
dino in s tem greše proti svojim principom 
»Volkstreu und staatstreu«, ker zapeljujejo 
slovensko deco v svoj tabor in jo raznaro
dujejo. Le z zaposlitvijo mladine bomo pre
prečili to raznarodovanje, ker z njimi pride 
o^enj nacionalne mladine med narod. 

B. s. Kuhar iz Murske Sobote obširno 
razpravlja o škodljivih posledicah, ker je Slo
venija smatrala Prekmurje za kazensko ko
lonijo. S tem je Prekmurje večkrat dobilo 
manjvredne in premalo narodne učitelje. Na
vajal je celo zglede, ko učiteljica ni hotela go
voriti na kraljev rojstni dan, češ da bi to 
storila lahko edino za Mussolinija, drugi je 
bil vohun itd. Velika škoda je, da Prekmurje 
ni več zastopano v banskem šolskem odboru, 
kjer pa tudi evangeličanstvo sploh nima svo
jega zastopnika. Na evangelskih šolah po
učujejo katoliki in tudi narobe, da je zaradi 
verouka prišlo v šolah do pretepov. V Prek
murju so same male šole, zato morajo občine 
silno mnogo plačevati za veroučitelje, saj je 
podeželje dvakrat obremenjeno, ker plačuje 
z davki tudi mestne katehete, z občinskimi 
dokladami pa svoje veroučitelje. Plačani mo
rajo biti, ker je verouk obvezen, vendar pa 
zakon zahteva, da duhovščina za pouk na 

potrebno, da priskoči banska uprava na po 
moč. Ni potrebno, da bi se zidale šolske pa 
lače, ker zadostuje, da dobi podeželsko pre
bivalstvo razmeram primerne šole. 

B. s. Lavtižar iz Kranjske gore se je pri
družil izvajanjem predgovornika. 

Ban dr. Marušič je izjavil, da so posa
mezne občine nesorazmerno obremenjene 
Zato bo treba ustvariti splošen fond za iz
ravnavo občinskih bremen. 

B. s. dr. Senčar je predlagal, naj bi se 
ptujski občini nakazal za vzdrževanje_ gim
nazijskega poslopja vsaj prispevek 50.00C 
dinarjev. B. s. Birolla iz Zagorja je pripo
ročal, da se poviša postavka za odkup umet
nin od 40.000 na 100.000 Din. B. s. Šolar h 
ptujskega okraja je opozoril, da je vojaške 
pokopališče v Strnišču pri Ptuju zelo zapu
ščeno: dati je treba občini podpore za ure
ditev vojaških grobov. B. s. Golouh iz Ma
ribora je priporočal, naj se znesek, določen 
za odkup umetnin, porabi predvsem za dela 
živih umetnikov. 

Pomočnik bana dr. Pirkmajer je izjavil 
da se za odkup umetnin določeni znesek ne 
mora uporabljati samo za dela živih umetni 
kov, ker se dostikrat pojavi potreba, da se 
odkupijo tudi stare umetnine, ki bi drugače 
odšle v inozemstvo. 

B. s. Birolla je pripomnil, da predstav
ljajo starine toliko vrednost, da za njihov 
odkup znesek 100.000 Din pač ne pomeni 
mnogo. B. s. Bratkovič je priporočal bansk: 
upravi, da prispeva k obnovi stare cerkvice 
Sv. Duha v Slovenjgradcu, ki je ena najsta
rejših cerkva v Sloveniji. B. s. Vidmar b 
Ljubljane je opozarjal na obupni položaj naše 
inteligenčne mladine, ki jo je treba rešiti za 
vsako ceno. 

Pomočnik bana dr. Pirkmajer je izjavil 
da bo banska uprava posvečala tej zadev: 
vso pozornost. Vendar pa ni netočno, da b 
za šolsko mladino no bilo nič storjenega, saj 
obstoja cela vrsta koristnih ustanov za pod 
piranje dijakov. Imamo Akademski kolegi; 
in Oražnov dom, pa tudi mestna občina ljub 
ljanska stori mnogo za našo mladino. Bano 
vina daje 120 dijakom štipendije po 120 de 
140 Din na mesec. 

B. s. Arko iz Ribnice je naglasil potrebe 
pravične razdelitve finančnih bremen za me 
ščanske šole na posamezne občine. Tudi b. s 
dr. Senčar iz Ptuja se je izrekel za proporene 
razdelitev stroškov za meščanske šole. Razer 
tega je predlagal, naj bi se podpora Muzej 
skemu društvu v Ptuju povišala od 15.000 ne 
30.000 Din. B. s. Snoj iz Tržiča se je pridru 
žil mnenju predgovornikov o razdelitvi stro 
škov za meščanske šole. B. s. Lavtižar i; 
Kranjske gore je opozoril, da občini v Kranj 
ski gori in Bohinjski Bistrici nimata Sredstev 
za vzdrževanje tamošnjih vojaških pokopa 
lišč. Če bi se znesek za vzdrževanje ;poko 
pališč porabil za skupen grob tam pokopanil 
vojakov, bi bila stvar enkrat za vselej rešena 

Pomočnik bana dr. Pirkmajer je pripom 
nil, da je v tem pogledu naša država vezam 
na mednarodno konvencijo, zaradi česar se 
zadeva na predlagani način ne more urediti 
Po možnosti pa bo banska uprava prispeval* 
za oskrbovanje vojaških pokopališč. B. s 
Bratkovič iz Slovenjgradca je opozoril m 
spor zaradi plačevanja stanarine strokovnin 
učiteljem na meščanskih šolah, ki so v sta 
ležu osnovnošolskih učiteljev. Poudarjal je 
da bi se na zakonit način ta stvar čim pre. 
uredila. 

B. s. Ivan Tavčar iz Ljubljane je pripo 
ročal razširjenje ljubljanske gluhonemnice 
ker so morali letos zopet odkloniti sprejen 
večjega števila otrok. 

Ban dr. Marušič je odgovoril, da je ban 
ska uprava že začela zbirati fond za pove 
čanje gluhonemnice. Poudaril je ob tej pri 
liki tudi požrtvovalnost osobja, ki vodi ti 
zavod. 

B. s. Ivan Tavčar je izrazil prepričanje 
ela bo banska uprava storila vse, da finančni 
ministrstvo ne bo črtalo iz banovinskega pro 
računa zneska 200.000 Din za zgradbo vse 
učiliške knjižnice v Ljubljani. Obenem j ' 
pirosil, naj ban izposluje, da se vstavi v držav 
ni proračun za leto 1934./35. znesek 800.001 



šolah v mestu nastavitve ne dobi honorarja, 
ne moremo pa zahtevati, da bi hodila po 8 do 
]() km daleč poučevat brezplačno. Če bano
vina ne plača, bo verouk sploh izostal. Go
vornik je navedel šole, kjer je tudi po 50 in 
tudi 100 evangelskih otrok brez verouka. Pre
povedo naj se dvojne službe v isti družini, 
da ne bo več učiteljic, ki sO njih soprogi 
advokatje ali celo sreski načelniki. Ugledu 
učiteljstva škoduje tudi stanarina in kurjava. 
Prav tako pa delajo velike neprilike občinam 
stavbni fondi za šole, ker občani iste občine 
v raznih krajih niso enako obremenjena. 

B. s. Erjavec iz Dolnje Lendave se je 
zavzemal za nacionalno prosvetno delo, ki v 
Prekmurju iz istih vzrokov le prav počasi 
napreduje Tudi ta ge>vornik je zahteval na
cionalne' učitelje, saj sedaj celo nekateri na
sprotujejo nacionalni vzgoji. 

B. s. Kurent iz Krškega se je pridružil 
izvajanjem svojih predgovornikov glede ka
tehetskih honorarjev. Občine sicer lahko pla
čujejo te honorarje, vendar pa niso prisiljene 
plačevati, in tako postajajo ti honorarji lo
kalni politikum. V nekaterih občinah elobi
vajo katehetje le po 2 ali 5 Din za uro, v dru
gih pa zopet 20 Din za uro. Zato naj se ka
tehetske plače vneso v banovinski proračun 
ali pa naj se odredi, da bodo honorarji v vseh 
občinah enaki. Enako je z učiteljsko stanarino 
in kurjavo, ki iz njih izvira mržnja do uči
teljstva. Tudi stanarina naj pride v banovin
ski proračun, kurjava naj pa odpade, saj je 
tudi drugo uradništvo nima. 

Tudi b. s. Ravnihar se je zavzemal za 
brezposelne učiteljske abituriente in zahteval 
upokojitev poročenih učiteljic in takih ki 
imajo njih možje dobre službe, slabi učitelji 
naj še pa sploh odpuste. Na predlog b. s. 
Gajška je bila zaključena generalna debata 
in se je pričela podrobna debata, kjer je prvi 
govoril celjski župan dr. Goričan. 

G. Tavčar je predlagal, da se vnese 
100.000 Din podpore za »Dom slepih« v Škofji 
Loki za Stralblovo graščino, kar je g. ban 
obljubil. 

Člana banskega sveta Arko in Lavtižar 
sta govorila o velikih bremenih občin glede 
zidanja šol. Ban je nato odgovoril, da bo tre
ba osnovati poseben fond, v katerega bodo 
sorazmerno prispevale občine na podlagi svo
jih doklad, kakor tudi banovina, in iz kate
rega bi se podpirale posamezne občine, ki so 
zašle zaradi zidanja šol v težkoče. Na vpraša
nje, v kakšne namene je vnesena postavka 
80.000 Din podpore za kulturno in državljan
sko vzgojo naroda, je pomočnik bana g. dr. 
Pirkmajer odgovoril, da je treba mladino v 
šolah vzgajati tudi v državljanskem smislu. 
Bilo je več tozadevnih tečajev in se je učite
ljem dala možnost, da delujejo tudi v tem 
pogledu. 

G. Birolla je predlagal, da naj se postav
ka za odkup umetnin in starini zviša od 40 na 
100.000 Din. Član sveta g. Šolar pa je prosil 
za podporo, da se uredi popolnoma zapuščeno 
vojaško pokopališče v Strnišču pri Ptuju. G. 
podban je odgovoril, ela je banska uprava 
dala posameznim občinam navodila glede 
oskrbovanja vojaških pokopališč in je tudi 
v polovici primerov nosila vse tozadevne 
stroške. Na predlog, da se pomaga Narodne
mu gledališču v Ljubljani s tem, da se mu 
dovoli brezplačen električni tok, je g. podban 
odgovoril, da se je treba zediniti z mestno 
občino, s katero obstoja pe>godba glede cene 
toka. 

B. s. g. Vidmar je predlagal, da se posve
ča nameščen ju akademske mladine vsa paž
nja in da naj se ustanovi posebna akademska 
menza ter pieellaga v to svrho 50.000 Din. G. 
Arko je prosil, da naj banska uprava ukrene 
pri centralni vladi potrebne korake, da se 
ukine odlok, ki zabranjuje meščanskošolski 
mladini poset učiteljišča, ker je znano, da so 
baš meščanskošolski otroci bili najboljši 
učenci na učiteljišču. G. podban je odgovoril 
da je banska uprava tozadevno že poslala na
črt na ministrstvo za prosveto. 

(Dalje prihodnjič.) 


